
esmajärjekorras näeb Tamsalu valla-
volikogu liige Pavo Raudsepp.

Piirkonna kitsaskohti lahates  tõi 
volikogu liige ühe probleemina väl-
ja nii Tamsalus  kui ka mujal maa-
piirkondades eksisteeriva  töö- ja 

tööjõupuuduse. „See on nagu sule-
tud ring. Kohapeal on puudus ak-
tiivsetest inimestest, kes suudaks 
töökohti luua, samas, kui keegi tu-
lebki plaaniga, midagi suuremat ra-
jada, puudub kohapeal tingimuste-
le vastav tööjõud,” ütles Raudsepp 
olukorda kommenteerides. „Tekki-
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ba omavalitsusjuhtidele abiks olla. 
Välja pakutud programmi „Virumaa 
valgeks” on omavalitsusjuhtide seas 
saatnud edu.

Tuled põlema
Enne pimedaid sügisõhtuid on Hal-
jala vald välisvalgustuse arengukava 
järgselt rekonstrueerinud valgustuse 
Haljala bensiinijaamast Narva maan-
teeni. Haljala vallavolikogu esimehe 
Leo Aadeli sõnul on järgmise aasta 
plaan jõuda valgustusprogrammiga 
ka küladesse. Samuti on külade bus-
sipeatuste valgustamisega aktiiv-
selt algust teinud Vihula vallavalitsus. 
„Reformierakonna toetus Virumaa 
valgustamise programmile on olnud 
väga oodatud,” sõnas Vihula vallava-
nem Priit Pramann.

Samad mured on ka Tamsalu piir-
konnas, mille valgustamise vajadust 

Kohtumisel osalesid Lääne-Vi-
rumaa erinevate piirkonda-
de juhid ja Tamsalu Refor-

mierakonna liikmed ning teemaks 
oli laiemalt, kuidas Virumaal elu pa-
randada.

Mida pimedamaks sügisõhtud 
muutuvad, seda enam kerkib päeva-
korda tänavate ja külade piisava val-
gustatuse küsimus. Eriti terav on 
probleem maapiirkondades. Siinko-
hal on  Reformierakond saanud ju-

7. oktoobril toimus Tam-
salu Spordikeskuses Refor-
mierakonna Lääne-Virumaa 
maakonnaorganisatsiooni 
juhatuse koosolek, kus 
muuhulgas arutati ka Viru-
maa valgustamise teemat.

nud olukord on suureks problee-
miks, eriti praegusel majanduslikult 
keerukal ajal ning suletud ringist väl-
jumine on vallajuhtidele parajaks 
pähkliks,“ lisas  Raudsepp.

Kõik enda kätes
Riigikogu aseesimehe Kristiina Oju-
landi sõnul on maapiirkondade elu 
edasikandjatena olulisel kohal just 
aktiivsed kohalikud kultuuri- ja spor-
diinimesed, keda tuleks kaasata kõi-
kidesse, nii poliitilistesse kui vähem 
poliitilistesse tegevustesse.

Tamsalu piirkonna juhi Egle Tiits-
maa sõnul on oluline leida nn boo-
nus, mis paneks kohaliku kogukon-
na huvituma ümber toimuvast. „Ül-
dises plaanis on kõik meie endi kä-
tes, kuid ennekõike tuleb leida en-
das koostöövaim ja ühine keel,” lau-
sus Tiitsmaa. IETI

Virumaa saab 
järjest valgemaks

Reformierakonna toetus 
Virumaa valgustamise 
programmile on olnud 
väga oodatud.

Riigikogu aseesimees Kristiina Ojuland ja Tamsalu piirkonna juht Egle Tiitsmaa rõõmustavad, et Ida-Virumaal on asulate valgustamine tõsiselt ette võetud.

foto: taimi samblik

Priit Pramann

Väärtuspõhine 
poliitika on 
Eesti jaoks 
tähtsaim

Peaminister Andrus Ansip 
rõhutas kõrgemate riigi-
kaitsekursuste avamisel, et 
Eesti peab jätkama väärtus-
põhist välispoliitikat, mis 
on hulga olulisem võimali-
kest majandushuvidest.

Peaminister rääkis Lää-
nemaal Roostal toimu-
nud kursustel, et julge-

olek sõltub üha enam sõjalises 
mõttes ebatraditsioonilistele 
ohtudele vastuseismisest. „Me 
ei ole sõjas, kuid peame selle-
gipoolest igapäevaselt võitle-
ma oma maine eest, oma aja-
loo eest ja nende valikute eest, 
mis said tehtud 1990. aastate 
algul,” ütles ta.

Rääkides Eesti kaitsepoliiti-
kast märkis Ansip, et Eesti on oma 
kaitsevõimet viimastel aastatel 
oluliselt parandanud. Positiivse 
näitena tõstis ta esile õhukaitse-
süsteemi Mistral rajamise.

Valitsusjuhi sõnul kehtib kol-
lektiivse kaitse printsiip praegu sa-
ma kindlalt kui varem. „Iseseisev 
kaitsevõime on kollektiivse kaitse 
üheks oluliseks eelduseks, aga meil 
pole põhjust kahelda, et meie NA-
TO partnerid meid vajadusel abis-
taksid,” ütles peaminister.

Samuti tõstis peaminister esi-
le, et tänu edukale koostööle ra-
hu tagamisel rahvusvahelistes 
pingekolletes on Eesti mitmel 
korral äramärkimist leidnud ka 
Ameerika Ühendriikide presi-
dendikandidaatide debattides.

„Kui mõlemad USA presiden-
dikandidaadid nimetavad Eesti 
riiki valimisdebattides nimepi-
di, on see märk meie edukast 
partnerlusest. See on sümbol tu-
lemuslikust välispoliitikast. Meie 
osalemist välismissioonidel mär-
gatakse ja hinnatakse,” ütles ta. 
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Juhtkiri

Kunstlikult ker-
kinud tuhamägi 
pakub häid spor-
timisvõimalusi.

Jutt käib mõttest muuta tuhamä-
gi spordikeskuseks ja korraldada 
seal erinevaid üritusi. Idee aren-

dada tuhamäest Kiviõli tõmbenum-
ber tekkis Madis Oltil koos sõbra Ja-
nek Maariga 2000. aasta talvel. “Sõb-
rad olid mulle Ida-Virusse külla tul-
nud ning otsustasime mäkke kelgu-
tama minna, sealt see alguse saigi,“ 
räägib Madis Olt. Tänaseks on seal 
mäel peetud mitu suurt võistlust. 

Tsiklid ronivad mäkke
Aastast 2003 on seal korraldatud moo-
torrataste mäkketõusuvõistlusi. Läi-
nud aastal oli huvilistel võimalus nä-
ha Qvalda showkrossi ja tänavu külg-
vankritega motokrossi maailmameist-
rivõistluste etappi.

„Kogu keskuse kontekstis oleme 
tänaseni tegelenud keskuse väljaaren-
damise ettevalmistamisega. Praegu-
seks on kõik valmis infrastruktuuri 
investeeringuteks. Käega katsutava-

Kui Madis Olt sõpradega 
aastaid tagasi Kiviõli 
tuhamäele kelgutama läks, ei 
osanud ta arvatagi, et lõbusa 
ürituse käigus tekib idee, mis 
muudab Kiviõli arengut. 

Turistid leidsid suvel Ida-Virumaa üles
Saka Cliff Hotelli direktori Terje 
Bürklandi sõnul külastasid läi-
nud suvel turistid meelsasti Ida-
Virumaad ning majutusasutus-
tele kliente jagus.
Kuidas suvi möödus, kas turiste  
jagus Ida-Virumaale piisavalt?
Suvi möödus Saka Cliff Hotelli jaoks 
väga hästi. Klientide arv võrreldes eel-
mise aasta sama perioodiga (mai ku-
ni august) on veidi suurenenud, see-
ga huvi Ida- Virumaa vastu on jätku-
valt olemas. Sellel suvel tuli Virumaal 
turule kaks uut tegijat: Rakvere Aqva 
Hotel & Spa ja Meresuu Spa & Hotel. 
Mõlemad jäävad meist 50 kilomeet-
ri kaugusele. Ka nende jaoks jätkus 
külalisi. Tean, et Meresuu täituvus oli 
70-80% juures, mis on piirkonna mõis-
tes üliväga hea!

Kes on põhilised turistid,  
kust nad tulevad?
Kaks kolmandikku on siseturistid, 

tähendab hõredalt. Me ei konkuree-
ri üksteisega, vaid teeme koostööd. 
Turundame koos piirkonda, käime 
koos messidel, valmistame ühiseid 
teabematerjale jne.

Nii nagu paraneb piirkonna mai-
ne, niimoodi edeneb ka turism Ida-
Virumaal. Tänasel päeval ei saa ma 
öelda, et tunneksime omal nahal ma-
janduse jahenemist. Klientide huvi, 
nagu öeldud, on endine ja suuremgi 
veel. Tõusevad küll püsikulude hin-
nad. Nende hindade tõusu ei saa me 
kuidagi takistada, seega on meie iga-
päevane ülesanne tugevdada toodet, 
võidelda iga kliendi eest, pakkudes 
talle väga personaalset teenindust.

Loodame, et praeguses majandus-
likus situatsioonis ei jää seisma alg-
selt planeeritud põnevad projektid. 
Uued tegijad toovad meie piirkonda 
palju uusi inimesi – nii ärimehi, töö-
lisi, kui turiste. Meie peame olema 
valmis neid kõiki vastu võtma ja vää-
riliselt teenindama. IETI

foto: erakogu 

foto: erakogu

test töödest on tehtud suuremahuli-
sed pinnasetööd. Meil on valmis Ees-
ti pikimad, 400 kuni 650 meetri pik-
kused mäesuusa- ja lumelauarajad, 
mäesuusatamise õppenõlv ja lume-
rõngarada lastele,“ räägib Olt.

Tulevikus on mäel kindlasti plaa-
nis jätkata rahvusvaheliste tiitlivõist-
luste korraldamisega motokrossis. 
Samuti elab oma elu edasi mäkke-
tõusu võistlus.

„Niipea kui kogu keskus välja aren-
datud, alustame ka erinevate taliüri-
tuste korraldamisega,“ lubab Olt.

Sõidab krossi
Madis Olt sõidab ka ise motokrossi. 
Kuid ta jõudis selleni enda sõnul suh-
teliselt hilja, kui käis 2003. aastal Val-
gas motokrossil pealtvaatajana. „Seal 
käis „klõks“ peas ära,“ räägib ta. Tä-
naseks on nii, et suvel võtab moto-

spordiga tegelemine olulise osa Ma-
dise ajast. Iga nädal kulub keskeltlä-
bi kaks päeva treeninguteks ja võist-
lusteks. Tänavu saavutas ta Eesti meist-
rivõistlustel seitsmenda koha.

„Lisaks korraldame Kiviõlis külgvank-
ritega motokrossi maailmameistrivõist-
luste etappi. MM-etapi korraldustöö on 
aastaringne ning eriti intensiivne suvel, 
umbes üks kuu suvest kuulub ainult 
MMi korraldamisele,“ räägib Olt. IETI

Meil on valmis Eesti piki-
mad, 400 kuni 650 meetri 
pikkused mäesuusa- ja lu-
melauarajad, mäesuusata-
mise õppenõlv ja lumerõn-
garada lastele.

rahvusvahelise suusaliidu (fis) yy
nõuetele vastav big air trampliin 
ning täismõõtmetes nn Half Pipe, 
mis projekteeritakse lumelaua mk-
etappide ning eesti lumelaua olüm-
piakoondise nõudeid arvestades, 
samuti heatasemeline lume-
lauakrossirada
rahvusvahelise motoföderatsiooni yy
fim nõuetele vastav motokrossira-
da, kus 2007. aastal korraldati mit-

me motokrossi maailmameistri 
osavõtul rahvusvaheline 
showkross ja 2008. aastaks pla-
neeritakse külgvankrite mm-etapi 
korraldamist
atV ja maastikuautode rajadyy
seiklusparkyy
mägirataste down-hill rajadyy
suvised “yy alpine slide” kelgurajad 
skate park rula-, rulluisu-, bmX-yy
sõitjatele

Kiviõli mäel tulevikus pakutavad teenused:

Kiviõli: tuhamäest  
sai ajaviitekeskus

enamasti Tallinna ümbruskonna ini-
mesed. Välisturistidest on esikohal 
soomlased. Head meelt teeb Läti tu-
ristide arvu suurenemine. See on põh-
juseks, miks tegime oma kodulehele 
ka lätikeelse versiooni.

Mida turistid Ida-Virumaal  
peamiselt teevad?
Mis puudutab siseturiste, siis esiko-
hal on nädalalõpupakette võtvad noo-
remapoolsed (25-40aastased) inime-
sed. Tullakse peredega ja sõpruskon-
niti. Enamasti ollakse kohapeal pai-
gal. Mitu järjestikust ööd ööbijad käi-
vad ka kohalike vaatamisväärsustega 
tutvumas. Teine suur osa on ettevõt-
ted, kes koolitavad oma töötajaid 
ja peavad suve- ning talvepäevi.

Välisturistid käivad peamiselt rei-
sibüroode kaudu gruppidega. Nen-
de päev on enamjaolt planeeritud ja 
meie juures süüakse õhtusöök ning 
magatakse kosutav uni.

Põhilised kohad, mida külastatak-

se, on Valaste juga, Toila Oru park, 
Kaevandusmuuseum, Kuremäe kloos-
ter, Narva kindlus, Narva-Jõesuu, va-
nausuliste küla Peipsi ääres jne. 

Kuidas võiks Ida-Virumaal  
turismi edendada?
Ida- Virumaa turismil on see eelis, et 
majutuskohti on üsnagi parajalt, see 

Terje Bürkland

Eesti püsib Sinul

V äide, et maailm ei ole 
enam endine, kõlab 
õõnsalt. Seda enam, et 

suurte ja tegelikku mõju oma-
vate muutuste tähtsus ja tä-
hendus saab alati selgeks ta-
gantjärele. Vahel aastaküm-
neidki hiljem. Ent jahtuv ma-
jandus ja kiduvad rahaturud 
viitavad, et midagi toimub. 
Mis saab Eestist, mis saab Ees-
ti kroonist, mis saab minust, 
minu perest, säästudest ja tu-
levikuplaanidest, küsivad pal-
jud endalt, esialgu veel ena-
masti alateadlikult.

Lennart Meri „Hõbevalge” 
taasilmumine pani mõtlema 
sellele, mis teeb ühe riigi ja rah-
va suureks. See ei ole muretse-
mine, vaid usk, et toimitakse 
õigesti, ning veendumus, et tu-
levik tuleb parem, tegutsemi-
ne selle nimel iga päev. Üheks 
tulevikuusu viiteks on statisti-
katabel, mis emotsioonitult, 
kuid selgelt ütleb, et aasta aas-
talt sünnib Eestis järjest enam 
lapsi. Aga kas sellest piisab?

„Eestlasele on omane min-
gi kummaline arrogants. Kui 
korteris on tehtud euroremont 
ja käidud paar korda Kanaari-
del, siis tekib ülbus, suhtumi-
ne, et mul on ükskõik, mul po-
le midagi vaja, et Riigikogu on 
loll, õigeid kandidaate pole. Aga 
kuskohas Sina, kallikene, siis 
oled? Mis mängu Sa mängid? 
Võta osa. Pole võimalik mõista 
inimesi, kes enne valimisi ütle-
vad, ah, kõik on nii lollid, mina 
küll valima ei lähe, justkui en-
nast distantseerides sellest män-
gust. Sul tuleb ju ka selles riigis 
edasi elada. Palun täida oma 
kohus. Ära otsi ideaali. Mine võ-
ta lipik välja ja lase see kasti kel-
legi poolt neist „halbadest“ kan-
didaatidest, kes Sulle kõige enam 
meeldib.“ Nii rääkis hiljuti meie 
hulgast lahkunud Urmas Ott.

Me ei ole ikka veel päriselt 
leidnud seda uut eesmärki, mil-
lega asendada kogu aastaküm-
ne jagu kestnud püüdlusi  
Euroopa Liitu ja NATOsse. Eesti 
viimase kümnendi suurim saa-
vutus on, et Eestist ei ole saa-
nud õpitud abituse riiki. Ole-
mas ja alles on see ühtekuulu-
vustunne, mis ilmutas ennast 
kaks aastat tagasi presidendi-
valimiste eel, tänavu kevadel 
prügi koristades, augustikuus 
öölaulupeol. See annab Eesti-
le maailma ümberkorraldumi-
sel selge eelise. 

Algavaks pimedaks ajaks on 
Eesti Teatajal kaks soovitust. Õp-
pige midagi uut. Ja tehke spor-
ti. Kas või kaks kükki igal hom-
mikul. Ja kui need soovitused 
ajavad muigama, siis tasuks Ur-
mas Oti öeldu veelkord läbi lu-
geda. Keegi pole tühistanud Ees-
ti põhiseaduse esimest lauset, 
mis algab sõnadega: Kõikuma-
tus usus ja vankumatus tahtes 
kindlustada ja arendada riiki…
ja sellele järgnevat. Kus on see 
usk ja tahe Sinul? IETI
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vad erinevalt aru sellest, kuidas pari-
ma arstiabi tagamiseks raha kõige pa-
remini kasutada. Samuti kitsendab 

teenuseosutajate ülemäärane haju-
tatus ja erinevate juriidiliste vormi-
de esinemine Virumaal (nt Haigekas-
sal on mitu partnerit, kes osutavad 

Persoon

Sündivus Lääne-
Virumaal jätkab 
tõusulainel
lääne-Virumaal sündis septembri-
kuul 58 last, neist 20 rakveres.

aasta algusest on lääne-Virumaal 
sündinud kokku 544 last. 138 last 
on sündinud rakvere linnas ja 71 
tapa vallas.

sündivus jätkab maakonnas tõu-
sulainel. 2006. ja 2007. aastal sün-
dis lääne-Virumaal üle mitme aasta 
taas üle 700 lapse.

„ka sel aastal on suur tõenäosus, 
et sünnib vähemalt samapalju,” üt-
les perekonnaseisutoimingute juh-
tivspetsialist anneli riim.

aasta alguse seisuga on iive posi-
tiivne Haljala, rägavere, sõmeru ja 
Vinni vallas.  

maakonnas registreeriti sep-
tembrikuus 87 surmaakti, aasta al-
gusest on registreeritud lääne-Viru 
maakonnas kokku 732 surmaakti.  

septembrikuus sõlmiti lääne-Vi-
rumaal 17 abielu, neist 16 maavalit-
suses ja üks vaimulik tauno toom-
puu poolt.

selle aasta üheksa kuuga on lää-
ne-Virumaal sõlmitud 185 abielu, 
neist 174 maavalitsuses ja 11 vaimuli-
ke poolt. möödunud aasta samal pe-
rioodil sõlmiti 217 abielu, neist 204 
maavalitsuses ja 13 vaimulike poolt.

septembrikuus lahutati 11 abielu. 
selle aasta üheksa kuuga on lahuta-
tud 84 abielu, eelmise aasta samal 
perioodil lahutati 109 abielu.

Muudatused 
Lääne-Viru 
maakonnaliinidel

Liin nr 7 Võsu – Käsmu – Viha-yy
soo – Kotka. seoses reisijate 
vähese huviga liini vastu ei välju 
buss talveperioodil (01.09-
31.05) kolmapäeviti väljuv buss. 
suveperioodil (01.06-31.08) 
muudatusi ei ole.
Liin nr 21 Rakvere – Sõmeru – yy
Näpi – Rakvere. uue plaani ko-
haselt ei välju laupäeviti ja püha-
päeviti kell 17.00 väljuv buss, ku-
na samal ajal väljub liin nr 47 
rakvere – uhtna – ubja – rak-
vere ning sõmerule sõiduks ka-
sutatakse valdavalt just seda liini.
Liin nr 27 Rakvere – Roela – yy
Rasivere. Võttes arvesse koda-
nike ettepanekuid hakkab seni 
rasiverest kell 10.00 ja rasivere 
teelt kell 10.06 alustanud buss 
väljuma tund aega varem vasta-
valt kell 9.00 ja 9.06.
Liin nr 47 Rakvere – Ubja – yy
Uhtna – Ubja – Rakvere. seni 
rakverest laupäeviti kell 8.00 
väljuv buss hakkab edaspidi väl-
juma kell 16.00. Põhjuseks reisi-
jate huvi ning asjaolu, et laupäe-
va hommikuti väljub buss ka kell 
7.30.

Muudatused hakkasid kehtima 20. 
oktoobrist 2008.

Virumaa tervishoiusüsteem 
on läbi teinud muutused

V irumaa tervishoiusüsteem 
on üle elanud suured refor-
mid. Ida-Viru keskhaiglast 

on saanud piirkonna meditsiinili-
ne tõmbekeskus. Paljuski tänu sel-
lele saab palju probleeme, mis enne 
vajasid lahenduse saamiseks suu-
namist kas Tartusse või Tallinnasse, 
nüüd kohapeal ära lähendada. Ida-
Viru Keskhaigla teeb tihedalt koos-
tööd ka Tartu spetsialistidega, kes 
käivad kohapeal oma teadmisi ja os-
kusi rakendamas. Viimasel ajal on SA 
Ida-Viru keskhaigla parema medit-
siiniteeninduse ja kontrolli alla saa-
nud ka piirkondi, kus tööajaväline 
meditsiiniabi lonkas. Siinkohal pean 
silmas Kiviõli ja Sillamäe linna, kus 
elab palju inimesi, kuid erialaspet-
sialistidest on tunda puudust. 

Parima abi saab parima 
rahakasutusega 
Toimus ka kiirabi reorganiseerimine: 
neljast kiirabibrigaadi pidajast on 
moodustatud üks tugev SA Ida-Viru 
Kiirabi, mis on võimeline lahendama 
mitte ainult erakorralise meditsiini 
küsimusi haiglaeelsel etapil, vaid ka 
pädev ja vastutav katastroofimedit-
siini eest. Ühiskonna praegusel aren-
guetapil täidab kiirabiteenistus täien-
davat sotsiaalse tähtsusega rolli, mis 
on tegelikult üsna koormav ja vähe-
tasustatud.

Virumaal on üsna palju asutusi, 
kes osutavad meditsiinilist abi. Libe-
raalse mõtte valguses on see kindlas-
ti hea, kuid probleemiks kerkib, et 
ressursside parim kasutamine on ras-
kesti hinnatav. Eri asutuste juhid saa-

Arnold Persidski sõnul ei saa ka kiirabi korraldades efektiivsest rahakasutusest üle ega ümber.

Euroopa Liidu toel investeeritakse Tallinn–Narva maanteele sadu miljoneid.

abile kui keskhaiglale.
Loomulikult ei ole meil siin kõik 

nii roosiline kui tundub. Nii nagu igal 
pool, on ka Virumaal olemas valdkon-
dadevahelised probleemid, millega 
me igapäevaselt tegeleme, mille üle 
arutleme ja mille üle vaidleme tervis-
hoiukorraldajatega. Seisnegu need 
siis tulevikuperspektiivide ja priori-
teetide paikapanemises või  ka tekki-
nud probleemide lahendamise tak-
tikas. Koostöö, mis on meie hajuta-
tud tervishoiusektoris väga oluline, 
toimib Ida-Viru tervishoius hästi. 

Arnold Persidski,
Sihtasutuse Ida-Virumaa Kiirabi juht 

Sihtasutuse Ida-Virumaa 
Kiirabi juht Arnold Persids-
ki selgitab, kuidas maakon-
na tervishoiuvõrk elanike 
reaalsete vajadustega üha 
rohkem arvestada püüab.

Meditsiiniasutuste võrk 
peab vastama elanikkonna 
reaalsetele vajadustele ja 
ressursside ratsionaalse 
kasutamise nõudmistele.

üht ja sama teenust) tervishoiu juh-
timist ning vähendab võimalust viia 
läbi edasist sihipärast tervishoiusek-
tori reformi. 

Asjad vaieldakse selgeks
Meditsiiniasutuste võrk peab vasta-
ma elanikkonna reaalsetele vajadus-
tele ja ressursside ratsionaalse kasu-
tamise nõudmistele. See eeldab kõr-
gemat juhtimise tsentraliseerituse ta-
set, kui tänaseks päevaks väljakuju-
nenu. Vaatamata raskustele ja kasva-
vale vastutusele tulevad perearstid 
oma tööga hästi toime ning esmata-
sandi arstiabist on suur tugi nii kiir-

Loodetavasti veel sel aastal algavad Tallinn–Narva maanteel ehitus-
tööd Jõhvi-Kukruse lõigul, mille eesmärgiks on muuta see lõik es-
maklassiliseks maanteeks.

I klassi maantee tähendab sõidu-
rada laiusega 3,75 m, mõlemal 
pool teed 2,5 m laiuseid kindlus-

tatud teepeenraid ning eraldusriba 
kahe sõidutee vahel. 

Euroopa Liit toetab
Ehituse käigus rajatakse uus muld-
keha, kusjuures kaevanduskäikudest 
tulenevate vajumiste vältimiseks ka-
sutatakse geovõrku. Samuti on kavas 
rajada kolm eritasandilist ristmikku, 
üks risttee, kaks jalakäijate silda, kerg-
liiklusteed ja kogujateed kogu lõigu 
ulatuses. „Lisaks ehitatakse müratõk-
keseinad ning tehakse teekeskkonna 

foto: erakogu

„See planeering on loogiliseks jät-
kuks Kukruse–Jõhvi planeeringule, 
mis hiljaaegu kehtestati. Kukruse–Jõh-
vi maantee-ehitust alustatakse sellel 
aastal ja töödega püütakse lõpule jõu-
da 2011. aasta lõpuks. Samale ajale 
on kavandatud ka Jõhvi–Narva pla-
neeringu kehtestamine. Millal alus-
tatakse järgmise maanteelõigu reaal-
set ehitust, on praegu veel raske en-
nustada,” ütles Tiit Toos. IETI

foto:  PõHjarannik

foto: sHutterstock

seisundi parandamiseks maastiku-
kujundustöid,” selgitas Ida-Viru maa-
valitsuse arengu- ja planeeringutali-
tuse juhataja Tiit Toos.

Tegemist on 7,4 kilomeetri pikku-
se lõiguga Tallinn–Narva maantee 
155,9-163,2 kilomeetritel. Ehituse et-
tevalmistustööd on kestnud juba li-
gemale üheksa aastat. Euroopa Liit 
toetab ehitust umbes 200 miljoni 
krooniga. Ligikaudu 800 miljonit kroo-
ni maksma minevad ehitustööd peak-
sid sellel lõigul lõppema eeldatavalt 
2011. aasta sügisel.

Vastavalt Maanteeameti taotlusele 
algatas Ida-Viru maavalitsus septemb-

Jõhvi–Kukruse 
teelõik uueneb

ris maavanema korraldusega maakon-
naplaneeringu täpsustamiseks ja täien-
damiseks teemaplaneeringu. 

Loogiline jätk
Selle käigus täpsustatakse Tallinn– 
Narva maantee trassikoridor Jõhvi– 
Narva lõigus koos Jõhvi ja Sillamäe 
ümbersõitude trassikoridoridega ja 
määratakse Vodova–Riigiküla (Narva 
ümbersõit) trassikoridor. 
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Jürgen Ligi: 
inimestel 
tuleb mõelda 
koolitusele
terve suve poliitikuid töös hoid-
nud järgmise aasta riigieelarve eel-
nõu on jõudnud riigikogusse. Pea-
minister andrus ansip märkis eel-
arvet riigikogule üle andes, et te-
gemist on läbi aegade kõige avali-
kumalt koostatud eelarvega. mida 
eelarve kaasa toob ja millist aren-
gut majanduselt oodata, küsisime 
parlamendi rahanduskomisjoni 
esimehelt jürgen ligilt.

Kuidas hinnata parlamenti jõud-
nud riigieelarve eelnõu? Kui tõe-
näoline on, et see muutub me-
netlemise käigus?
ei saa kahjuks öelda „kõik hea” ega 
ka mitte „lõpp hea”. tegu on karmi 
kokkuhoiuga, mille põhjused on 
majanduslanguses, ja mitte kõik 
kokkulepped ei rahulda. Parteiliste 
huvide tõttu jäeti tegemata mõni 
suur ja suhteliselt valutu samm, sa-
mas tehakse hulk väikesi ja valusaid.

me ei saa olla optimistid ka tulu-
de laekumise osas, sest majandus-
keskkond halveneb kiiremini kui on 
eelarveprotsessi tempo. mina kar-
dan, et jääme puudujääki. siiski on 
püüd tasakaalus eelarvet esitada kii-
duväärne, samuti see, et halval ajal 
ei mindud maksude tõstmise teed. 
kahetsusväärselt peatati tulumaksu 
alanemine, mis majanduse seisuko-
halt ei ole hea. kuid pensionid tõu-
sevad ja vanemahüvitise kaitsesime 
ka ära. riigikogus ma suurteks muu-
tusteks ruumi ei näe.

Paljud eelarve ettevalmistamise 
ajal meedias kõlanud võimalikud 
kärped ja maksutõusud jäid ole-
mata. Kui suur on võimalus, et 
järgmisel aastal eelarvet veelgi 
kärpida tuleb?
need toimumatajäämised ei ker-
genda eelarve olukorda. koalit-
sioonikaaslastele otsa vaadates 
võib arvata, et uuteks kärbeteks ei 
jätku hingejõudu. tegelikult oleks 
tarvis selleks ka mõnd seadust 
muuta, millest kiivalt hoiduti.

Maailma majanduses valitseb ra-
hutus ja mure. Kuidas see mõju-
tab Eestit ja mida oleks inimestel 
praegu tulevikku kavandades 
kõige mõistlikum teha?
Väikese majandusena vajame me 
rohkem väliskaubandust kui suu-
red, samuti oleme sõltuvad välis-
kapitalist. Viimastel aastatel on kii-
resti kasvanud eraisikute ja firma-
de laenud, mis pärinevad olulises 
osas välispankadest. laenukriis ja 
üldine usaldamatus teeb meid vä-
ga haavatavaks, maailma finants-
kriis jõuab varem või hiljem reaal-
majandusse. selle kõige vastu on 
üksikisik jõuetu, samas on tema 
võimuses vältida finantsriske, olla 
tarbimises säästlik ning eelkõige 
näha vaeva töökoha nimel. kind-
lasti hakkab eestlane senisest roh-
kem koolitusele mõtlema, riik ja 
uus töölepingu seadus pakuvad 
selleks ka lisavõimalusi.

Pensionitõus jätkub kavanda-
tud tempos. Valitsus on kok-
ku leppinud, et aastaks 2011 

pensionid kahekordistuvad.

Vanemahüvitis 
Vanemahüvitise maksmise alused on 
kõik samad mis sellel aastal ehk reeg-
leid ei muudetud. Seega uuel aastal 
on endiselt lapsevanemal võimalik 
kodus olla 575 päeva. Järgmisest aas-
tast tõuseb vanemahüvitis nii nende 
jaoks, kes hakkavad saama hüvitist 
alampalga määras, kui ka neile, kes 
hakkavad saama hüvitist maksimum-
määras. Kõige rohkem on hüvitise 
saajate hulgas neid, kes saavad hüvi-
tist oma varasema palga suuruses – 
neid on 55% hüvitise saajatest. 

Kui vanem ei käinud tööl, määra-
takse neile 2008. aastal hüvitist 3600 
krooni, järgmisel aastal 4350 krooni. 
Kui vanem käis tööl, aga keskmine 
palk oli alampalgast väiksem, saavad 
nad hüvitist alampalga määras – 2008. 
aastal 4350 krooni. 2009. aasta alam-
palk ei ole veel teada (alampalga le-
pivad kokku tööandjad ja AÜ ning 
kinnitab valitsus).

Maksimaalne hüvitise suurus 2009. 
aastal on ühe kalendrikuu tulu kol-
mekordne suurus ehk 30 729 krooni. 
Tänavu on maksimaalne vanemahü-
vitise suurus 25 209 krooni. Maksi-
mummääras hüvitise saajaid on sel 
aastal juulikuu seisuga 4,9%.

Isapuhkus 
Üks toetus, millest tuli eelarve me-
netlemisel loobuda, on tasuline isa-
puhkus pärast lapse sündi. Selle aas-
ta 31. augusti seisuga on tasulist isa-
puhkust kasutanud 4078 meest. Isa-

Eelarvekärped ei tule 
nõrgemate arvelt

Oktoobri teisel nädalal 
Eestis viibinud Euroopa 
Komisjoni asepresidendi 
Siim Kallase hinnangul on 
olukord maailma rahatur-
gudel keeruline ja palju vä-
hem ettearvatav, kui veel 
aasta tagasi. 

Kallase sõnul on praegu kee-
ruline arvata või ennusta-
da, mis edasi saab. Küsimus, 

mida teha ja kuidas kujunenud olu-
korrast välja tulla, on oluline nii fi-
nantsinstitutsioonide kui Euroo-
pa Liidu ja kogu maailma jaoks. Tei-
ne küsimus on, miks kõik läks nii. 

Kolmas küsimus aga, mis saab eda-
si, kui olukord ka rahuneb. Ees on 
kindlasti nii oma olemuselt kui ula-
tuselt pretsedendituid kohtuasju.

„Üheks nii tõsise kriisi tekkimise 
põhjuseks on asjaolu, et rahaturul on 
täiesti arusaamatuid kombineeritud 
finantsinstrumente,“ lausus Siim Kal-
las meenutades, et Euroopa Komis-
jon tegi juba 2004. aastal ettepane-
kuid rahaturu ja pankade tegevuse 
läbipaistvust suurendada, kuid nen-
de menetlemine takerdus. Pangainst-
rumentide auditeerimine ja kontroll 
on ja jääb lähiajal kogu maailma ma-
janduse ja rahanduse tuleviku jaoks 
äärmiselt oluliseks teemaks.

„Pank peab teenima oma kasumi 
reaalsest majandusest, mitte spekulee-

rimisega,“ meenutas Kallas ühe Rot-
hschilde pangandusdünastiale aluse-
panija öeldud sõnu. Kuidas kõikuma-
löönud usaldust taastada, on maailma 
majanduse jaoks hetkel põhiküsimus, 
millele vastust ei tea keegi.

„Praegu tunneme omal nahal, kui 
hea on see, et Euroopa Liit on olemas 
ja Eesti sinna kuulub. See tagab mei-
le stabiilsuse,“ sõnas omal ajal pea-
ministrina liitumisläbirääkimised lõ-

pule viinud Kallas, selgitades Eesti 
ning pankrotiohtu sattunud Islandi 
rahanduspoliitilisi erinevusi.

Võrreldes 1929. aasta kriisiga on 
valitsuste ja keskpankade tegevus 
Siim Kallase arvamusel  siiski olnud 
otsustav, kiire ja jõuline. „Euroopa 
Liidu riigid vajavad aga selgemat ja 
koordineeritumat ühistegevust. Vaja 
on raamatupidamisoperatsioonide 
kajastuse ümbervaatamist ja piiri-
ülest pangajärelevalvet,“ loetles Kal-
las euroliidu rahanduse suunajate 
väljakutseid lisades, et maailma ma-
janduses võib ees seista suur ümber-
jagamine nende kasuks, kellel on 
praegu vaba raha, ja täpset tulevikku 
ei prognoosi hetkel keegi.

Peep Lillemägi

Jana Mae hinnangul on mõ-
ned aastad tagasi kehtima ha-
kanud vanemahüvitis kindlasti 

üks põhjuseid, miks Eesti peredesse 
viimastel aastatel ühe enam teisi ja 
kolmandaid lapsi sünnib.

„Saan vanemahüvitise kohta öel-
da küll vaid positiivseid sõnu. Esi-
meste laste sünni ajal seda ei olnud 
ja vahe võrreldes varasemaga on ko-
he selgesti tuntav,“ rääkis Jana Mae 
Teatajale.

„Ei pea nüüd küsima raha mehe 

käest, varasema palga saamine sisu-
liselt jätkub ja pere majandamine on 
kohe hoopis teistmoodi ja lihtsam.“

Jana avaldas arvamust, et vane-
mahüvitise maksmise põhimõtted 
on väga õigesti paika pandud ja hü-
vitis ei tohiks muutuda kõikidele ja-
gatavaks sotsiaaltoetuseks, vaid peaks 
arvestama varasema palgaga. „Ini-
mesed, kes saavad vanemahüvitist 
rohkem, on ühiskonnale ka rohkem 
andnud. On igati õiglane, kui ema 
selle aja eest, mis ta lapsega kodus 

on, varasemat palka edasi saab,“ arut-
leb ta.

Otepääl on aga sellel aastal sündi-
nud nii palju lapsi, et Ralfile lasteaia-
koha saamiseks tehti avaldus igaks 
juhuks juba ära. „Hetkeks, mil ema-
palk lõpeb, peaks lasteaiakoht kind-
lasti olemas olema, et ema saaks töö-
le tagasi minna,“ lausus Otepää suu-
samuuseumi juhatajana töötanud Ja-
na Mae kinnitades, et ka riigi ja oma-
valitsuste koostöökava uute lasteaia-
kohtade ehitamiseks on üks hea asi, 
mis elluviimisel Eesti rahva püsimi-
sele kindlasti hästi mõjub.

Peep Lillemägi

Tippsuusataja Jaak Mae ja tema abikaasa Jana Mae peres kasvab 
kolm last. Tütardele Isabelile (9) ja Laurenile (6) sündis maikuus 
vend Ralf.

Jana Mae: vanemahüvitis on üks hea asi

dele jääb tasustamata puhkuse saa-
mise võimalus. Sotsiaalministeerium 
lähtus kärpeid tehes sellest, et ei to-

hi kannatada kõige haavatavamad 
ühiskonna liikmed. Kokkuhoid ei puu-
duta pensione, laste ja puuetega ini-
meste hoolekannet ega kiirabi. Pea-
aegu täies mahus on säilinud ka pe-

foto: scanPiX

Siim Kallas: rahaturud 
vajavad usalduse taastamist

retoetuste pakett. Kui riigil avaneb 
tulevikus võimalus tasulist isapuh-
kust taastada, siis seda kindlasti ka 
tehakse. 

Peretoetused 
Peretoetuste maht on 2009. aastal 3,8 
miljardit krooni, millest vanemahü-
vitis moodustab 2,2 miljardit ja pere-
toetused 1,6 miljardit. Peretoetustes 
on tehtud 2009. aastal järgmised muu-
datused:

2009. aasta riigieelarve eelnõu  ko-
gumahuks on 98,7 miljardit krooni. 
Sotsiaalministeeriumi valitsemisala 
eelarve aastaks 2009 on 43 159 353 

foto: PeeP lillemÄgi

Kuum teema

Siim Kallase sõnul on valitsused ja keskpangad finantskriisile kiirelt ja otsustavalt reageerinud.

Lühidalt

Mati Raidma: 
kaitseväe kontin-
gendi piirmäära 
Afganistanis peab 
suurendama
riigikogu on arutamas eesti kaitse-
väe isikkoosseisu suurendamist ja 
nende kasutamise tähtaja pikenda-
mist eesti riigi rahvusvaheliste ko-
hustuste täitmisel rahvusvahelisel ra-
hutagamismissioonil afganistanis. 

Praegune kuni 2008. aasta lõpu-
ni kehtiv riigikogu mandaat näeb 
ette kaitseväe kasutamise afganis-
tanis kuni 150 kaitseväelasega. 
uue eelnõu jõustudes suureneks 
operatsioonis osalevate kaitseväe-
laste ülempiir 170 kaitseväelaseni. 

Parlamendi riigikaitsekomisjoni 
esimehe mati raidma sõnul tuleneb 
piirmäära suurendamine eesti kon-
tingendile uute võimete lisamise va-
jadustest. seda näiteks vajadusest 
tõhustada isikkoosseisu võimekust 
likvideerida improviseeritud lõhke-
seadeldisi. samuti antakse kontin-
gendi rotatsiooni ajaks luba afga-
nistanis asuvate eesti kaitseväelaste 
arvu ülempiiri kahekordistada.

„operatsioonil osalevate eesti 
kaitseväelaste rotatsioon toimub 
kahel korral aastas. kuna eesti 
kompaniil on oma vastutusala, mi-
da ei saa tühjaks jätta, tehakse va-
hetus operatsioonialas, mitte ees-
tis. see võimaldab ka saabuval ük-
susel vastutusala sujuvalt üle võtta 
ja lahkuval üksusel edasi anda 
omandatud teadmisi vastutusala ja 
vastase kohta,’’ selgitas raidma. 

„Pidev operatsioonialas kohal-
olek on otseselt seotud afganista-
nis teenivate kaitseväelaste turvali-
susega,” märkis riigikaitsekomisjo-
ni esimees.

Toomas Viks

Reformierakond: 
opositsioon 
peaks segaduse 
külvamise asemel 
sisulist tööd 
tegema
reformierakonna fraktsiooni esi-
mees keit Pentus hindab vastutus-
tundetuks opositsiooni ettepanekut 
2009. aasta riigieelarve menetlu-
sest välja hääletada. 

„selle asemel, et mängida poliiti-
lisi mänge ja itsitada nurga taga 
pihku öeldes, et mida halvem valit-
susliidule, seda parem opositsioo-
niparteidele, tuleks opositsioonil 
näidata, et nad on suutelised ka si-
suliseks tööks,” selgitas Pentus.

„riiklikult tähtsa küsimusena re-
formierakonna fraktsiooni algata-
tud ja majanduskomisjoni veetud 
eesti ettevõtluskeskkonna olukorra 
ja tuleviku arutelul on suurepärane 
võimalus kõigile tulla oma ideede 
ja ettepanekutega välja, et mis siis 
ikkagi on see, mis meid praegusest  
majandusolukorrast üle aitab,” lisas 
parlamendis suurimat fraktsiooni 
juhtiv Pentus.

Toomas Viks

Riigieelarve koostamisel 
tehti hulganisti kärpeid. 
Teataja saab kinnitada, 
et hoolimata meedias levi-
tatud hirmujuttudest on 
pensionäride ja perede 
toetamiseks raha olemas.

Jana Mae hinnangul sünnib just 
tänu vanemahüvitisele peredesse 
järjest enam teine ja kolmaski laps.

439 krooni. Kogu riigieelarvest moo-
dustab see pea 44%. 98% kogu sot-
siaalministeeriumi valitsemisala eel-
arvest on kaetud seadustega (ehk eri-
nevate toetustega). Vastavalt sellele 
kasvavad pensionid, ravikindlustus, 
makstakse sotsiaaltoetusi. 

2009. aasta kasv on seotud eelkõi-
ge sotsiaalmaksu laekumisega (pen-
sionid ja ravikindlustus). Ministee-
riumi valitsemisala eelarvest läheb 
ligi 21 miljardit ehk 48% pensioniteks 
ning ligi 14 miljardit ehk 32% ravi-
kindlustuseks. 

Kätlin Atonen

Reformierakonna juhatus 
kutsus kokku töörühma, 
mille ülesandeks on Euroopa 
Parlamendi valimisplatvormi 
koostamine.

Töörühma hakkab juhtima 
oma kandideerimisest juba 
avalikult teatanud Riigiko-

gu aseesimees ja Euroopa Liberaa-
lide, Demokraatide ja Reformipartei 
(ELDR) asepresident Kristiina Oju-
land. Töörühma on kaasatud Refor-
mierakonna välispoliitika asjatund-
jad ja Euroopa poliitika huvilised.

Töörühma on kaasatud  Reformi-

Reformierakond plaanib europarlamendi valimiste võitu
erakonna välispoliitika asjatundjad ja 
Euroopa poliitika huvilised Urmas Paet, 
Andrus Umboja, Kalev Kallemets, Taa-
vi Rõivas, Silver Meikar, Hannes Astok, 
Joel Hirv, Raivo Järvi, Urmas Klaas, Ivi 
Eenmaa, Igor Gräzin, Aarne Veedla, 
Airis Meier ja Paul-Eerik Rummo. Töö-
rühma koostatav Reformierakonna 
Euroopa Parlamendi valimisplatvorm 
antakse erakonna juhatusele üle 15. 
märtsil 2009. 

Reformierakond pooldab Euroo-
pa Parlamendi valimistel suletud ni-
mekirju ehk praegu kehtiva korra säi-
litamist. Suletud kandidaatide nime-
kiri teeb valimissüsteemi lihtsamaks, 

sest valijal ei ole vaja kaaluda sama-
aegselt kandidaadile ning erakonna-
le antud hääle koosmõju. Samuti on 
Euroopa Parlamenti valitava kandi-
daadi poliitiline vastutus valijate, rii-
gi ja erakonna ees suletud nimekir-
jade puhul suurem. 

Reformierakonna valimisnimekiri 
selgub erakonnasisesel hääletusel järg-
mise aasta alguses. Valimised Euroo-
pa Parlamenti toimuvad 7. juunil 2009, 
kui tehake valik erakondade nimekir-
jade vahel. Reformierakonna eesmär-
giks on valimised võita ja saada Eesti 
kuuest kohast kolm. 

Silver Pukk

Kokkuhoid ei puuduta 
pensione, laste ja puuetega 
inimeste hoolekannet ega 
kiirabi. 

Perede toetamine jääb valitsuse olulisimaks eelistuseks ka säästuajal.

Europarlamendi hoone Brüsselis 
võõrustab kuut Eesti saadikut.

foto: Pressifoto

foto: Pressifoto

foto: scanPiX

Sotsiaalministeerium lähtus kärpeid 
tehes sellest, et ei tohi kannatada kõi-
ge haavatavamad ühiskonna liikmed. 
Kokkuhoid ei puuduta pensione, laste 
ja puuetega inimeste hoolekannet ja 
kiirabi. Peaaegu täies mahus on säili-
nud ka peretoetuste pakett.

Viljatusravi: 
Viljatusravi aluseid muudetud ei ole samas 
Riigieelarves täis rahalist katet ei ole ( sellel 
aasta oli 50 miljonit ) 2009. aastal on hetke 
seisuga 10 miljonit. Lahendusi sellele küsi-
musele alles otsitakse. Võib-olla ikkagi kaob, 
aga võib-olla surume haigekassasse. Töö sel-
le teemaga käib ja seda presenteerida ei ole 
hetkel kasulik.

Praegu tunneme omal 
nahal, kui hea on see, et 
Euroopa Liit on olemas ja 
Eesti sinna kuulub.
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Jürgen Ligi: 
inimestel 
tuleb mõelda 
koolitusele
terve suve poliitikuid töös hoid-
nud järgmise aasta riigieelarve eel-
nõu on jõudnud riigikogusse. Pea-
minister andrus ansip märkis eel-
arvet riigikogule üle andes, et te-
gemist on läbi aegade kõige avali-
kumalt koostatud eelarvega. mida 
eelarve kaasa toob ja millist aren-
gut majanduselt oodata, küsisime 
parlamendi rahanduskomisjoni 
esimehelt jürgen ligilt.

Kuidas hinnata parlamenti jõud-
nud riigieelarve eelnõu? Kui tõe-
näoline on, et see muutub me-
netlemise käigus?
ei saa kahjuks öelda „kõik hea” ega 
ka mitte „lõpp hea”. tegu on karmi 
kokkuhoiuga, mille põhjused on 
majanduslanguses, ja mitte kõik 
kokkulepped ei rahulda. Parteiliste 
huvide tõttu jäeti tegemata mõni 
suur ja suhteliselt valutu samm, sa-
mas tehakse hulk väikesi ja valusaid.

me ei saa olla optimistid ka tulu-
de laekumise osas, sest majandus-
keskkond halveneb kiiremini kui on 
eelarveprotsessi tempo. mina kar-
dan, et jääme puudujääki. siiski on 
püüd tasakaalus eelarvet esitada kii-
duväärne, samuti see, et halval ajal 
ei mindud maksude tõstmise teed. 
kahetsusväärselt peatati tulumaksu 
alanemine, mis majanduse seisuko-
halt ei ole hea. kuid pensionid tõu-
sevad ja vanemahüvitise kaitsesime 
ka ära. riigikogus ma suurteks muu-
tusteks ruumi ei näe.

Paljud eelarve ettevalmistamise 
ajal meedias kõlanud võimalikud 
kärped ja maksutõusud jäid ole-
mata. Kui suur on võimalus, et 
järgmisel aastal eelarvet veelgi 
kärpida tuleb?
need toimumatajäämised ei ker-
genda eelarve olukorda. koalit-
sioonikaaslastele otsa vaadates 
võib arvata, et uuteks kärbeteks ei 
jätku hingejõudu. tegelikult oleks 
tarvis selleks ka mõnd seadust 
muuta, millest kiivalt hoiduti.

Maailma majanduses valitseb ra-
hutus ja mure. Kuidas see mõju-
tab Eestit ja mida oleks inimestel 
praegu tulevikku kavandades 
kõige mõistlikum teha?
Väikese majandusena vajame me 
rohkem väliskaubandust kui suu-
red, samuti oleme sõltuvad välis-
kapitalist. Viimastel aastatel on kii-
resti kasvanud eraisikute ja firma-
de laenud, mis pärinevad olulises 
osas välispankadest. laenukriis ja 
üldine usaldamatus teeb meid vä-
ga haavatavaks, maailma finants-
kriis jõuab varem või hiljem reaal-
majandusse. selle kõige vastu on 
üksikisik jõuetu, samas on tema 
võimuses vältida finantsriske, olla 
tarbimises säästlik ning eelkõige 
näha vaeva töökoha nimel. kind-
lasti hakkab eestlane senisest roh-
kem koolitusele mõtlema, riik ja 
uus töölepingu seadus pakuvad 
selleks ka lisavõimalusi.

Pensionitõus jätkub kavanda-
tud tempos. Valitsus on kok-
ku leppinud, et aastaks 2011 

pensionid kahekordistuvad.

Vanemahüvitis 
Vanemahüvitise maksmise alused on 
kõik samad mis sellel aastal ehk reeg-
leid ei muudetud. Seega uuel aastal 
on endiselt lapsevanemal võimalik 
kodus olla 575 päeva. Järgmisest aas-
tast tõuseb vanemahüvitis nii nende 
jaoks, kes hakkavad saama hüvitist 
alampalga määras, kui ka neile, kes 
hakkavad saama hüvitist maksimum-
määras. Kõige rohkem on hüvitise 
saajate hulgas neid, kes saavad hüvi-
tist oma varasema palga suuruses – 
neid on 55% hüvitise saajatest. 

Kui vanem ei käinud tööl, määra-
takse neile 2008. aastal hüvitist 3600 
krooni, järgmisel aastal 4350 krooni. 
Kui vanem käis tööl, aga keskmine 
palk oli alampalgast väiksem, saavad 
nad hüvitist alampalga määras – 2008. 
aastal 4350 krooni. 2009. aasta alam-
palk ei ole veel teada (alampalga le-
pivad kokku tööandjad ja AÜ ning 
kinnitab valitsus).

Maksimaalne hüvitise suurus 2009. 
aastal on ühe kalendrikuu tulu kol-
mekordne suurus ehk 30 729 krooni. 
Tänavu on maksimaalne vanemahü-
vitise suurus 25 209 krooni. Maksi-
mummääras hüvitise saajaid on sel 
aastal juulikuu seisuga 4,9%.

Isapuhkus 
Üks toetus, millest tuli eelarve me-
netlemisel loobuda, on tasuline isa-
puhkus pärast lapse sündi. Selle aas-
ta 31. augusti seisuga on tasulist isa-
puhkust kasutanud 4078 meest. Isa-

Eelarvekärped ei tule 
nõrgemate arvelt

Oktoobri teisel nädalal 
Eestis viibinud Euroopa 
Komisjoni asepresidendi 
Siim Kallase hinnangul on 
olukord maailma rahatur-
gudel keeruline ja palju vä-
hem ettearvatav, kui veel 
aasta tagasi. 

Kallase sõnul on praegu kee-
ruline arvata või ennusta-
da, mis edasi saab. Küsimus, 

mida teha ja kuidas kujunenud olu-
korrast välja tulla, on oluline nii fi-
nantsinstitutsioonide kui Euroo-
pa Liidu ja kogu maailma jaoks. Tei-
ne küsimus on, miks kõik läks nii. 

Kolmas küsimus aga, mis saab eda-
si, kui olukord ka rahuneb. Ees on 
kindlasti nii oma olemuselt kui ula-
tuselt pretsedendituid kohtuasju.

„Üheks nii tõsise kriisi tekkimise 
põhjuseks on asjaolu, et rahaturul on 
täiesti arusaamatuid kombineeritud 
finantsinstrumente,“ lausus Siim Kal-
las meenutades, et Euroopa Komis-
jon tegi juba 2004. aastal ettepane-
kuid rahaturu ja pankade tegevuse 
läbipaistvust suurendada, kuid nen-
de menetlemine takerdus. Pangainst-
rumentide auditeerimine ja kontroll 
on ja jääb lähiajal kogu maailma ma-
janduse ja rahanduse tuleviku jaoks 
äärmiselt oluliseks teemaks.

„Pank peab teenima oma kasumi 
reaalsest majandusest, mitte spekulee-

rimisega,“ meenutas Kallas ühe Rot-
hschilde pangandusdünastiale aluse-
panija öeldud sõnu. Kuidas kõikuma-
löönud usaldust taastada, on maailma 
majanduse jaoks hetkel põhiküsimus, 
millele vastust ei tea keegi.

„Praegu tunneme omal nahal, kui 
hea on see, et Euroopa Liit on olemas 
ja Eesti sinna kuulub. See tagab mei-
le stabiilsuse,“ sõnas omal ajal pea-
ministrina liitumisläbirääkimised lõ-

pule viinud Kallas, selgitades Eesti 
ning pankrotiohtu sattunud Islandi 
rahanduspoliitilisi erinevusi.

Võrreldes 1929. aasta kriisiga on 
valitsuste ja keskpankade tegevus 
Siim Kallase arvamusel  siiski olnud 
otsustav, kiire ja jõuline. „Euroopa 
Liidu riigid vajavad aga selgemat ja 
koordineeritumat ühistegevust. Vaja 
on raamatupidamisoperatsioonide 
kajastuse ümbervaatamist ja piiri-
ülest pangajärelevalvet,“ loetles Kal-
las euroliidu rahanduse suunajate 
väljakutseid lisades, et maailma ma-
janduses võib ees seista suur ümber-
jagamine nende kasuks, kellel on 
praegu vaba raha, ja täpset tulevikku 
ei prognoosi hetkel keegi.

Peep Lillemägi

Jana Mae hinnangul on mõ-
ned aastad tagasi kehtima ha-
kanud vanemahüvitis kindlasti 

üks põhjuseid, miks Eesti peredesse 
viimastel aastatel ühe enam teisi ja 
kolmandaid lapsi sünnib.

„Saan vanemahüvitise kohta öel-
da küll vaid positiivseid sõnu. Esi-
meste laste sünni ajal seda ei olnud 
ja vahe võrreldes varasemaga on ko-
he selgesti tuntav,“ rääkis Jana Mae 
Teatajale.

„Ei pea nüüd küsima raha mehe 

käest, varasema palga saamine sisu-
liselt jätkub ja pere majandamine on 
kohe hoopis teistmoodi ja lihtsam.“

Jana avaldas arvamust, et vane-
mahüvitise maksmise põhimõtted 
on väga õigesti paika pandud ja hü-
vitis ei tohiks muutuda kõikidele ja-
gatavaks sotsiaaltoetuseks, vaid peaks 
arvestama varasema palgaga. „Ini-
mesed, kes saavad vanemahüvitist 
rohkem, on ühiskonnale ka rohkem 
andnud. On igati õiglane, kui ema 
selle aja eest, mis ta lapsega kodus 

on, varasemat palka edasi saab,“ arut-
leb ta.

Otepääl on aga sellel aastal sündi-
nud nii palju lapsi, et Ralfile lasteaia-
koha saamiseks tehti avaldus igaks 
juhuks juba ära. „Hetkeks, mil ema-
palk lõpeb, peaks lasteaiakoht kind-
lasti olemas olema, et ema saaks töö-
le tagasi minna,“ lausus Otepää suu-
samuuseumi juhatajana töötanud Ja-
na Mae kinnitades, et ka riigi ja oma-
valitsuste koostöökava uute lasteaia-
kohtade ehitamiseks on üks hea asi, 
mis elluviimisel Eesti rahva püsimi-
sele kindlasti hästi mõjub.

Peep Lillemägi

Tippsuusataja Jaak Mae ja tema abikaasa Jana Mae peres kasvab 
kolm last. Tütardele Isabelile (9) ja Laurenile (6) sündis maikuus 
vend Ralf.

Jana Mae: vanemahüvitis on üks hea asi

dele jääb tasustamata puhkuse saa-
mise võimalus. Sotsiaalministeerium 
lähtus kärpeid tehes sellest, et ei to-

hi kannatada kõige haavatavamad 
ühiskonna liikmed. Kokkuhoid ei puu-
duta pensione, laste ja puuetega ini-
meste hoolekannet ega kiirabi. Pea-
aegu täies mahus on säilinud ka pe-

foto: scanPiX

Siim Kallas: rahaturud 
vajavad usalduse taastamist

retoetuste pakett. Kui riigil avaneb 
tulevikus võimalus tasulist isapuh-
kust taastada, siis seda kindlasti ka 
tehakse. 

Peretoetused 
Peretoetuste maht on 2009. aastal 3,8 
miljardit krooni, millest vanemahü-
vitis moodustab 2,2 miljardit ja pere-
toetused 1,6 miljardit. Peretoetustes 
on tehtud 2009. aastal järgmised muu-
datused:

2009. aasta riigieelarve eelnõu  ko-
gumahuks on 98,7 miljardit krooni. 
Sotsiaalministeeriumi valitsemisala 
eelarve aastaks 2009 on 43 159 353 

foto: PeeP lillemÄgi

Kuum teema

Siim Kallase sõnul on valitsused ja keskpangad finantskriisile kiirelt ja otsustavalt reageerinud.

Lühidalt

Mati Raidma: 
kaitseväe kontin-
gendi piirmäära 
Afganistanis peab 
suurendama
riigikogu on arutamas eesti kaitse-
väe isikkoosseisu suurendamist ja 
nende kasutamise tähtaja pikenda-
mist eesti riigi rahvusvaheliste ko-
hustuste täitmisel rahvusvahelisel ra-
hutagamismissioonil afganistanis. 

Praegune kuni 2008. aasta lõpu-
ni kehtiv riigikogu mandaat näeb 
ette kaitseväe kasutamise afganis-
tanis kuni 150 kaitseväelasega. 
uue eelnõu jõustudes suureneks 
operatsioonis osalevate kaitseväe-
laste ülempiir 170 kaitseväelaseni. 

Parlamendi riigikaitsekomisjoni 
esimehe mati raidma sõnul tuleneb 
piirmäära suurendamine eesti kon-
tingendile uute võimete lisamise va-
jadustest. seda näiteks vajadusest 
tõhustada isikkoosseisu võimekust 
likvideerida improviseeritud lõhke-
seadeldisi. samuti antakse kontin-
gendi rotatsiooni ajaks luba afga-
nistanis asuvate eesti kaitseväelaste 
arvu ülempiiri kahekordistada.

„operatsioonil osalevate eesti 
kaitseväelaste rotatsioon toimub 
kahel korral aastas. kuna eesti 
kompaniil on oma vastutusala, mi-
da ei saa tühjaks jätta, tehakse va-
hetus operatsioonialas, mitte ees-
tis. see võimaldab ka saabuval ük-
susel vastutusala sujuvalt üle võtta 
ja lahkuval üksusel edasi anda 
omandatud teadmisi vastutusala ja 
vastase kohta,’’ selgitas raidma. 

„Pidev operatsioonialas kohal-
olek on otseselt seotud afganista-
nis teenivate kaitseväelaste turvali-
susega,” märkis riigikaitsekomisjo-
ni esimees.

Toomas Viks

Reformierakond: 
opositsioon 
peaks segaduse 
külvamise asemel 
sisulist tööd 
tegema
reformierakonna fraktsiooni esi-
mees keit Pentus hindab vastutus-
tundetuks opositsiooni ettepanekut 
2009. aasta riigieelarve menetlu-
sest välja hääletada. 

„selle asemel, et mängida poliiti-
lisi mänge ja itsitada nurga taga 
pihku öeldes, et mida halvem valit-
susliidule, seda parem opositsioo-
niparteidele, tuleks opositsioonil 
näidata, et nad on suutelised ka si-
suliseks tööks,” selgitas Pentus.

„riiklikult tähtsa küsimusena re-
formierakonna fraktsiooni algata-
tud ja majanduskomisjoni veetud 
eesti ettevõtluskeskkonna olukorra 
ja tuleviku arutelul on suurepärane 
võimalus kõigile tulla oma ideede 
ja ettepanekutega välja, et mis siis 
ikkagi on see, mis meid praegusest  
majandusolukorrast üle aitab,” lisas 
parlamendis suurimat fraktsiooni 
juhtiv Pentus.

Toomas Viks

Riigieelarve koostamisel 
tehti hulganisti kärpeid. 
Teataja saab kinnitada, 
et hoolimata meedias levi-
tatud hirmujuttudest on 
pensionäride ja perede 
toetamiseks raha olemas.

Jana Mae hinnangul sünnib just 
tänu vanemahüvitisele peredesse 
järjest enam teine ja kolmaski laps.

439 krooni. Kogu riigieelarvest moo-
dustab see pea 44%. 98% kogu sot-
siaalministeeriumi valitsemisala eel-
arvest on kaetud seadustega (ehk eri-
nevate toetustega). Vastavalt sellele 
kasvavad pensionid, ravikindlustus, 
makstakse sotsiaaltoetusi. 

2009. aasta kasv on seotud eelkõi-
ge sotsiaalmaksu laekumisega (pen-
sionid ja ravikindlustus). Ministee-
riumi valitsemisala eelarvest läheb 
ligi 21 miljardit ehk 48% pensioniteks 
ning ligi 14 miljardit ehk 32% ravi-
kindlustuseks. 

Kätlin Atonen

Reformierakonna juhatus 
kutsus kokku töörühma, 
mille ülesandeks on Euroopa 
Parlamendi valimisplatvormi 
koostamine.

Töörühma hakkab juhtima 
oma kandideerimisest juba 
avalikult teatanud Riigiko-

gu aseesimees ja Euroopa Liberaa-
lide, Demokraatide ja Reformipartei 
(ELDR) asepresident Kristiina Oju-
land. Töörühma on kaasatud Refor-
mierakonna välispoliitika asjatund-
jad ja Euroopa poliitika huvilised.

Töörühma on kaasatud  Reformi-

Reformierakond plaanib europarlamendi valimiste võitu
erakonna välispoliitika asjatundjad ja 
Euroopa poliitika huvilised Urmas Paet, 
Andrus Umboja, Kalev Kallemets, Taa-
vi Rõivas, Silver Meikar, Hannes Astok, 
Joel Hirv, Raivo Järvi, Urmas Klaas, Ivi 
Eenmaa, Igor Gräzin, Aarne Veedla, 
Airis Meier ja Paul-Eerik Rummo. Töö-
rühma koostatav Reformierakonna 
Euroopa Parlamendi valimisplatvorm 
antakse erakonna juhatusele üle 15. 
märtsil 2009. 

Reformierakond pooldab Euroo-
pa Parlamendi valimistel suletud ni-
mekirju ehk praegu kehtiva korra säi-
litamist. Suletud kandidaatide nime-
kiri teeb valimissüsteemi lihtsamaks, 

sest valijal ei ole vaja kaaluda sama-
aegselt kandidaadile ning erakonna-
le antud hääle koosmõju. Samuti on 
Euroopa Parlamenti valitava kandi-
daadi poliitiline vastutus valijate, rii-
gi ja erakonna ees suletud nimekir-
jade puhul suurem. 

Reformierakonna valimisnimekiri 
selgub erakonnasisesel hääletusel järg-
mise aasta alguses. Valimised Euroo-
pa Parlamenti toimuvad 7. juunil 2009, 
kui tehake valik erakondade nimekir-
jade vahel. Reformierakonna eesmär-
giks on valimised võita ja saada Eesti 
kuuest kohast kolm. 

Silver Pukk

Kokkuhoid ei puuduta 
pensione, laste ja puuetega 
inimeste hoolekannet ega 
kiirabi. 

Perede toetamine jääb valitsuse olulisimaks eelistuseks ka säästuajal.

Europarlamendi hoone Brüsselis 
võõrustab kuut Eesti saadikut.

foto: Pressifoto

foto: Pressifoto
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Sotsiaalministeerium lähtus kärpeid 
tehes sellest, et ei tohi kannatada kõi-
ge haavatavamad ühiskonna liikmed. 
Kokkuhoid ei puuduta pensione, laste 
ja puuetega inimeste hoolekannet ja 
kiirabi. Peaaegu täies mahus on säili-
nud ka peretoetuste pakett.

Viljatusravi: 
Viljatusravi aluseid muudetud ei ole samas 
Riigieelarves täis rahalist katet ei ole ( sellel 
aasta oli 50 miljonit ) 2009. aastal on hetke 
seisuga 10 miljonit. Lahendusi sellele küsi-
musele alles otsitakse. Võib-olla ikkagi kaob, 
aga võib-olla surume haigekassasse. Töö sel-
le teemaga käib ja seda presenteerida ei ole 
hetkel kasulik.

Praegu tunneme omal 
nahal, kui hea on see, et 
Euroopa Liit on olemas ja 
Eesti sinna kuulub.
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Vanus: 43 yy
sündinud tallinnas, rakveresse yy
tuli elama 2001. aastal
abielusyy
Hobi: kokkamine yy

Erkki Laidinen

Lühidalt Gurmaanist turundaja 

Portaali toimetab Laidinen oma 
vabast ajast ja rahast juba ka-
heksandat aastat. Aga ta ei 

ole ainult teoreetik. „Aeg-ajalt katse-
tan ka ise uusi ja huvitavaid rooga-
sid. Mõni aeg tagasi õnnestus hanki-
da ja valmistada sellist delikatessi na-
gu paneeritud oina munad. Tõeliselt 
hõrk liha,“ räägib Laidinen.

„Maitselt kõige lähema võrdluse 
võiks tuua ehk kanafileega, aga liha-
kiudusid ei ole tunda. Mõnes võib sel-

line toit tekitada vastumeelsust, aga 
eks need toiduasjad olegi rohkem kõr-
vade vahel kinni. Samuti võib mõnes 
tekitada vastikust piim, et mõtle, kus 
kohast see tuleb – lehma „tissist“, õud-
ne,“ räägib Laidinen. 

Palju sõltub ka kodust ja sellest, mi-
da kodus süüa tehakse. Kui lapsepõl-
ves maitsemeeli mitmekülgsete roo-
gadega ei arendata, siis hilisemas elus 
jäävadki paljud maitsed võõraks.

Öökapil kokaraamat
Laidineni öökapiraamatuks on tava-
liselt mõni kokaraamat. Aga ta ei soo-

vita seda, sest see paneb külmkapi uk-
sehinged proovile. Mehe jaoks on ala-
ti raamatud „moes“ olnud. Kokaraa-
matute kõrval on huvitavateks raama-
tuteks tuntud inimeste elulood. Kolm 
viimast elulooraamatut on olnud Mah-
no, Gagarini ja Trotski elulood. „Üld-
se on huvitav teada saada, kuidas oli 
tegelikult,“ räägib Erkki Laidinen.

Koolis õppis Erkki sideerialal. „Te-
gelenud olen ka ehitusega. Kui olid 
veel kooperatiivid, sai kolm maja ka-
tuse alla pandud. Müügi, turunduse 
ja reklaamiga alustasin müüjaame-

tis. Olen olnud ehitusmaterjalide 
kaupluse juhataja, müügiesindaja, 
turustusjuht. Töötanud aasta Läti Va-
bariigis firma konsultandina impor-
di ja turunduse organiseerimise alal,“ 

tutvustab Erkki oma erinevaid töö-
kohti.

Turundus ja reklaam on Erkki jaoks 
väga huvitav ala, mis pakub pidevalt 
vaheldust. Iga klient ja iga töö on uni-
kaalne. Turunduse ja reklaamiga on ta 
tegelenud viimased 15 aastat. Hetkel 
tegutseb turundusnõustajana, kujun-
dab reklaame, trükiseid ja teeb pea-
aegu kõiki töid, mis võivad mahtuda 
sõna reklaam ja trükk alla.

Reklaami peab tegema
Laidineni tööd mõjutab kindlasti ka 
majanduslangus. Tema hinnangul te-
kib majanduslangus siis, kui miljonid 
inimesed samaaegselt pidurdavad 
tarbimist. Samuti on hakanud paljud 
firmad samaaegselt vaatama üle oma 
kulutusi ja koondama töötajaid. Käi-
mas on suur kokkuhoiukampaania. 
„Aga seda kõike on olnud võimalik te-
ha juba mitme aasta jooksul ja suju-
valt. Näiteks kindlasti on makstud pal-
judes asutustes ja firmades palka ka-
hele-kolmele inimesele, kui sama töö 
teeks ära üks inimene või makstud 
kolme inimese palka ühele ebakom-
petentsele, kes ei tee korralikult oma 
töödki,“ räägib Laidinen. Loomuli-
kult tuleb paljudel nüüd lõpuks eel-
arved põhjalikult üle vaadata, aga se-
da tuleb teha kogu aeg.

„Lähtudes oma pikaajalistest koge-
mustest soovitan firmadel mitte kerge-
käeliselt eelarves turunduse- ja reklaa-
mikulusid kärpida või üldse välja jätta, 
sest reklaami võib vaadelda ka kui kom-
munikatsiooni potensiaalsete või ole-
masolevate klientidega, kes ilma selle-
ta ei teakski, et neile vajalik firma, tee-
nus või kaup olemas on,“ selgitab ko-
kahuvidega turundusspetsialist. 

„Usun, et paljusid firmasid, kes ma-
janduslanguse perioodil turundus- ja 
reklaamikulusid üldse ei tee või liigselt 
kärbivad, ei ole enam järgmiseks ma-
jandustõusuks olemas,“ lõpetab Erk-
ki Laidinen. IETI

Egle Tiitsmaa sõnul on sot-
siaaltöö väga vajalik. „Kah-
juks on see üks valdkond, mi-

da ei väärtustata veel piisavalt,“ sõ-
nab Egle ja on kindel valitud eriala 
vajalikkuses ning tulevikuperspek-
tiivis. Samuti on ta veendunud, et 
eakaid ja abivajajaid lisandub meil 
iga aastaga ning vajadus sotsiaal-
töötajate järele pigem suureneb kui 
väheneb. „Seda enam, et sotsiaal-
tööks ei sobi mitte igaüks. Kannatlik 
meel ja pingetaluvus selles töös on 
enam kui vajalik, mistõttu ehk pal-
jud ei jää sotsiaaleriala peale pida-
ma,“ sõnab Egle Tiitsmaa.

Huviks autod
Noorele inimesele kohaselt kuulub 
Egle lemmikute hulka väärt kirjan-

dunud, et noorte vaba aja veetmise 
võimalused maal on suhteliselt pii-
ratud. Tamsalu vallas on olemas küll 
suurepärased sportimisvõimalused, 
kuid kõigile ei ole spordihoones käi-
mine meeltmööda. 

Aktiivsus viib edasi
Egle Tiitsmaa hinnangul võiks vaba 
aja sisustamiseks korraldada erine-
vaid üritusi, kaasates noori huvita-
vaid poliitikuid ja seda kõike ikka sel-
leks, et noori rohkem poliitikaga kurs-
si viia. „Passiivsus võib küll popp ol-
la, kuid oma riigi saatuse otsustame 
ju lõppude lõpuks ikkagi meie, täna-
sed noored,“ kinnitab Egle, olles veen-
dunud poliitikamaastikul orientee-
rumise oskuse vajalikkuses. Tema sõ-
nul on poliitika enese täiendamiseks 
ja silmaringi avardamiseks suurepä-
rane väljund. „Ehk aitaks läbimõel-
dud ürituste korraldamine noori ja 
poliitikat lähendada...“ räägib Egle. 

Taimi Samblik

Kevadel valisid Reformierakonna 
Tamsalu piirkonna liikmed piirkon-
najuhiks Egle Tiitsmaa, kes töötab 
maapiirkonna eakate- ja puudega 
inimeste koduhooldajana.

Egle Tiitsmaa aitab Tamsalus abivajajaid

Erkki Laidinenile meeldib süüa teha ja oskusi teistegagi jagada.

Järgmistel kohalikel vali-
mistel Rakveres kandidee-
riv Erkki Laidinen on mit-
mekülgne mees. Põhitöö 
reklaami ja turunduse kõr-
val on tema suureks ho-
biks kokkamine ning ta 
toimetab internetiportaali 
Kokaraamat.ee.

Lähtudes oma pikaajalistest 
kogemustest soovitan firma-
del mitte kergekäeliselt eel-
arves turunduse- ja reklaa-
mikulusid kärpida.

foto: reformierakond

foto: erakogu

sündinud 12. augustil 1988. aastalyy
lõpetanud tamsalu gümnaasiumiyy
jätkab õpinguid lääne-Virumaa yy
rakenduskõrgkoolis sotsiaaltöö 
eriala ii kursusel

Egle Tiitsmaa

dus ja hea muusika, samuti ei jäta te-
da külmaks autode hingeelu. Tütar-
lapse kohta kummalise hobi kom-
mentaariks on ta ise öelnud, et täna-
päeval peab kõigega kursis olema.

Egle tee poliitika juurde on sa-
muti olnud lihtne ja loomulik. Vei-
di enam kui aasta tagasi astus Egle 
Reformierakonda ja on seniajani 
poliitikal vaikselt silma peal hoid-
nud. „Nüüd on aeg ja võimalus mi-
dagi kasulikku teha ka oma kodu-
valla jaoks,“ sõnab Egle Tiitsmaa. 
Tal on kindel veendumus, et  iga-
ühel meist on kohustus valimistel 
oma sõna sekka öelda. „Peab olema 
oma seisukoht ja kindlasti ei ole  
õige see, kui peidame ennast „mind 
ei huvita“ maski taha,“ lisab ta. 

Noored poliitikasse
„Esialgsete tähelepanekute kohaselt 
saan öelda, et Tamsalu piirkonna noo-
red ei huvitu poliitikast, veelgi enam, 
sellesse suhtutakse tõrjuvalt,“ sõnab 
ta kahetsusega. Samuti on Egle  veen-

Narva ootab 
turiste Venemaalt
narva linn osales neljandat aastat 
järjest rahvusvahelisel turismimes-
sil «inWeteX – cis traVel mar-
ket 2008», mis toimus 1.-3. ok-
toobrini Peterburis lenexpo mes-
sikeskuses. narvat esindasid mes-
sil narva linna arenduse ja Öko-
noomika amet, hotell „inger” ja tu-
rismifirma „Heino tours”.

messil osalesid reisikorraldajad, 
turismifirmad, kindlustusfirmad, 
hotellid, assotsiatsioonid, kohali-
kud rahvusorganisatsioonid ning 
avaliku informatsiooni vahendajad. 

turismimessil osalemise põhi-
eesmärgiks oli info jagamine narva 
linna vaatamisväärsustest, uutest 
meelelahutuskohtadest, majutus-
asutustest ja kultuurisündmustest 
Peterburi potentsiaalsetele turisti-
dele ja turismifirmadele ning teis-
tele messi külastajatele. samuti oli 
tähtis narva erinevate turismitrü-
kiste jagamine ja info edastamine 
puhkuse veetmise võimaluste koh-
ta meie regioonis.

narva messistendi külastas ligi 
1500 tavainimest, kellest vähemalt 
pooled olid potentsiaalsed reisihu-
vilised, ning üle saja reisikorraldaja 
tundis suurt huvi linna vastu ees-
märgiga tulevikus korraldada turis-
mireise narva.

Väldime kevadisi 
kulupõlenguid
Hoidmaks ära kulupõlengutega 
kaasnevat varalist ja keskkonna-
kahju, tuleb maavalduste korrasta-
mist alustada sügisel, kuni on või-
malik viimast korda niita õuealad ja 
suuremad heinamaad.

Vältimaks kulupõlengutest tekki-
vat keskkonnakahju ning ohtu ini-
meste elule ja varale, kutsub ida-
eesti Päästekeskus maaomanikke 
korrastama oma maavaldused juba 
sügisel. „kes sügisel on oma val-
duste niitmisega hoolas, sel keva-
del maja ümbrus korras ning elu 
turvalisem,“ ütles päästekeskuse 
järelevalveteenistuse juht rivo 
neu haus.

käesoleval aastal on eestis aset 
leidnud ligi 2000 metsa- ja maasti-
kutulekahju, millest enam kui nel-
jandik ida- ja lääne-Virumaa piir-
konnas. kolme viimase aasta jook-
sul on taolistes tulekahjudes hävi-
nenud 140 hoonet ehk ligi kolm 
küla. Hukkunud on kuus inimest, 
neist üks tänavu.

Hooletult tehtud lõkkest puhke-
nud kulutulekahjus sai tänavu lää-
ne-Virumaal vigastada üks inimene 
ning hävines üks hoone, ida-Viru-
maal sai kahjustada kolm hoonet.

foto: scanPiX
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Lühidalt

uudiseid Virumaalt

Eesti suuremad 
linnad teevad IT-
koostööd
eesti nelja suurema linna infotehno-
loogia spetsialistid pidasid narvas 
nõu koostöö edendamise üle.

arutluse all olid e-teenuste ra-
kendused, dokumendihaldussüs-
teemide paremaks toimimiseks va-
jalikud riigi ettevõtmised, riigi poolt 
omavalitsustele it-valdkonnas pan-
davate ülesannete täitmiseks vajali-
ke vahendite leidmine, eesti avaliku 
sektori piiratud vahendite efektiiv-
sem kasutamine, sealhulgas euroo-
pa struktuurifondide vahendite 
efektiivsema kasutamise võimalu-
sed ning infosüsteemide turva-
meetmete süsteemi rakendamine.

tõdeti, et kogu riigi arengu sei-
sukohalt on tähtis, et uusi infosüs-
teeme ühiselt välja töötataks ning 
neid siis ka teistes omavalitsustes 
rakendataks. riigi infosüsteemide 
osakonna juhataja margus Püüa sõ-
nul oli kokkusaamine vastastikku 
kasulik, kuna toodi välja problee-
me, mida saab riigi abiga paremini 
lahendada, näiteks struktuurifondi-
de vahendite efektiivsem rakenda-
mine. eriti vajalikuks peeti omavalit-
suste esindajate võimalikult varajast 
kaasamist omavalitsuste tegevust 
mõjutavate infosüsteemide välja-
töötamisse.

eesti suuremate linnade rolli olu-
lisust riigi teiste  omavalitsuste tee-
rajajana rõhutas ka kokkusaamisel 
osalenud eesti linnade liidu tegev-
direktor jüri Võigemast.

kohtumisel osalesid tallinna, tar-
tu, narva ja Pärnu infotehnoloogia 
juhid ja spetsialistid, linnasekretärid 
ja juristid, samuti eesti linnade lii-
du ning majandus- ja kommunikat-
siooniministeeriumi riigi infosüstee-
mide osakonna juhid.

järgmine kohtumine toimub 
2009. aasta alguses tartus.

Jõhvi saab 
kolmanda foori
et vältida liikluse tipptundidel ummi-
kuid, paigaldatakse  detsembri algu-
seks kaare tänava ja tartu põigu 
ristmikule valgusfoor.

kaare tänava ja tartu põigu rist-
miku reguleerimine fooridega läheb 
maksma 1,352 miljonit krooni ning 
selle töö teeb ära oÜ naami-V.

Riiklik programm 
tagab puhta joogivee

Eesmärk on tuua puhas joogivesi 
abivajajate kodudesse. Samuti 
rahastatakse programmist ma-

japidamiste elektrifitseerimist.

Valitsus toetab
Valitsus toetab programmi riigipool-
se finantseerimisega põhimõttel, et 
riik rahastab iga projekti maksumu-
sest kuni kolmandiku. Vähemalt poo-

les mahus peab elluviidavaid projek-
te rahastama kohalik omavalitsus. 
Seega võiks taotleja omaosalus olla 
vahemikus 20-30% ühe konkreetse 
projekti kogumaksumusest.

Puhta joogivee programm käivitus 
pilootprojektina juba 2007. aastal Võru-
maal. Toona eraldas riik selleks 2,2 mil-
jonit krooni. Võru maavalitsuse eestve-
damisel läbi viidud tegevused olid edu-
kad ja abi sai 164 majapidamist kavan-
datud 88 asemel. Programmist kasu saa-
nud elanike arv oli 589.

2008. aasta kevadest laienes prog-
ramm kogu Eestile. Selle raames eral-
das riik 100 miljonit krooni. Kahjuks 
oli näiteid omavalitsustest, kus taot-
lejate arvu vähesuse tõttu tuli korral-
dada lisakonkurss ja seegi ei toonud 
piisaval hulgal taotlejaid, mistõttu 
said raha kõik, kes vähegi kriteeriu-
mid täitsid. Sellise näite saab tuua 

Läänemaalt Ridala vallast, kuid kind-
lasti oli selliseid omavalitsusi veelgi.

Joogivesi puudub
Hinnanguliselt ei oma ühisveevärki 
Eestis 50 000 majapidamist, sealhul-
gas majapidamisi, kus kaevus ei jätku 
vett või on vee kvaliteet halb, on üle 

12 000. Majapidamisi, kus kaev on ole-
mas, kuid puuduvad vajalikud sead-
med ja survetorustikud, on ligikaudu 
13 000. Neid majapidamisi, kuhu kae-

vu ei saa rajada ja mille joogiveeprob-
leemi saab lahendada vaid torustiku 
paigaldamise abil, on üle 1600. Seega 
võib öelda, et puhta joogivee kättesaa-
davus on äärmiselt tõsine probleem 
ja vajadus sellise programmi järele 
suur. Isegi uutes elamurajoonides, näi-
teks Kiili vallas, puudub majapidamis-
tes puhas joogivesi.      

Probleemi tõsidust ja vajadust ar-
vestades peaksid kohalikud omava-
litsusjuhid olema aktiivsed, et pla-
neeritud eraldised jõuaksid abivaja-
jateni ning majapidamised saaksid 
ühisveevärgiga liidetud. Probleem ja 
lahendus on olemas, vaja vaid abiva-
jajaid aidata. Programmi raames toe-
tatavate tegevuste loetelu ja täpsema 
taotlemise korra leiab siseministee-
riumi ja Ettevõtluse Arendamise Siht-
asutuse kodulehelt internetis. IETI

Puhas joogivesi jõuab tuhandetesse majapidamistesse.

Iisaku kooli vilistlased. Tagareas kõige paremal kunagine klassijuhataja Rein Aidma.

Klass kakskümmend aastat hiljem 

Seejärel tegime ülevaate, kes 
kuhu on vahepeal jõudnud, 
millega tegeleb. Paljud on leid-

nud rakenduse avalikus teenistuses. 
Nii tegutsetakse päästeametis ja pii-
rivalves, kaitsejõududes, kaitselii-
dus, kohalikus omavalitsuses. Töö-
valdkondadest on esindatud ka rah-
vusringhäälingu spordikommen-
taator, bussijuht, talupidaja, kultuu-
rijuht, arst, pedagoog. Kokkuvõttes 
– väga optimistlikud ja teotahtelised 
ning oma koha elus leidnud noo-

Järgmiseks aastaks on riikli-
kus programmis hajaasus-
tusega piirkondades paikne-
vate majapidamiste 
veevarustuse tagamiseks, 
sealhulgas kaevude jm hüd-
rotehniliste rajatiste ehita-
miseks, planeeritud  
51 miljonit krooni.

Iisaku kooli kakskümmend aastat 
tagasi lõpetanud lend kogunes 
taas. Seekord Iisaku Kunstide 
Koolis, kus toimus kooli laste imp-
roviseeritud nauditav kontsert.

Läbiviidud tegevused olid 
edukad ja abi sai 164 maja-
pidamist kavandatud 88 ase-
mel. Programmist kasu saa-
nud elanike arv oli 589.

dise klassijuhataja praeguse ameti 
tõttu rääkisime Eesti riigist. Eks ju-
tuks ikka needsamad viimasel ajal aja-
kirjanduse võimendusel paljukeritud 
teemad, nagu eelarve, riigikogulaste 
ja ametnike palgad, ka haldusreform 
ja valimised. Tõdedes küll muret ma-
janduses, rahanduses toimuva üle, 
leidsime üheskoos, et hea hariduse-
ga tugevad töötajad ei peaks raskusi 
kartma. Meie võõrustaja Iisaku Kuns-
tide Kooli juht Pille võttis mõttevahe-
tuse kokku igati positiivses võtmes: 
„Võib-olla ongi vahetevahel raskem-
keerulisem, aga need ajad mööduvad 
ja siis läheb jälle kõik ülesmäge.“ Koh-
tumiseni järgmise viie aasta pärast!

Rein Aidma,
Riigikogu liige

süsteem. Lapsi on juba oluliselt roh-
kem kui oli klassis lõpetajaid – ühes 
peres kuni viis last!

Et paljud endised õpilased on tä-
nagi Ida-Virus elavad valijad, siis en-

foto: sHutterstock

foto: sHutterstock

foto: sHutterstock

foto: erakogu 

res keskeas olevad inimesed. Meie 
seas oli ka üks vahelduseks peatselt 
Tiibetisse mineja – loodan, et mit-
te päriseks – pere ju ikka Eestis! Vä-
ga kiitva hinnangu sai vanemapalga 
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Purtse kindluselamu on Tallinn–
Narva maantee äärde rajatud ki-
vilinnustest ainsana restaureeri-

tud ja pälvis 1990. aastal Eesti parima 
ehitise tiitli.

Kindluse rajas 1533.a. Jakob von Tau-
be. Juba Põhjasõjas kannatada saanud 
hoone hävis nõukogude perioodil. Sih-
vaka vahitorni ja paksude paekivisein-
tega hoone interjööri ilmestavad raid-
kivist kaminad ja siseportaalid.

Praegu korraldatakse kindluselamus 
kontserte ja näitusi.  IETI

meelelaHutus

Mida arvad Sina?

reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS 
EESTI

Hea Virumaa inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta  
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

       1. 
      
     
       2. 
      
     
       3. 
      
     

minu nimi    Vanus 

aadress     

telefon     

e-kiri     
REFORMIERAKOND

tõnismägi 9
10119 tallinn

Kaunis Purtse kindlus 
Purtse kindluselamu

Luba nr. 1591

oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama eesti reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Eelmise auhinna võitis: 
Ants Kraus

oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
eesti reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti 
reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva 

informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 10. novembriks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel  

teataja@reform.ee  
ning osale kinkekaardi loosimisel.

Ristsõna lahendus
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
  
 
Telefon 

foto: PõHjarannik

Virumaa elanikele lugemiseks mõeldud eesti teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest. kui teil on 
mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postitage allolev kupong. marki 
lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja Eesti Teataja meene. mõtteid ja arvamusi võib saata ka 
e-kirjaga teataja@reform.ee.
eelmises lehes avaldatud tagasiside ankeetide seast võitis auhinna: Rein Vöörmann

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Toimetusega saab tööpäevadel 10-14  

ühendust  telefonil 5850 1122 ja  
meiliaadressil: teataja@reform.ee


